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در بیرون از ایران و اروپا اســب دارند و تا پایان اردیبشهت ماه 
در رقابت های بین المللی CSI شــرکت کرده و امتیاز بیاورند، 
بــه بازی هــای آســیایی اعزام شــوند. پــس از ایــن تصمیم 21 
تقاضــا بــرای اعزام آمــد که از این میان ۳ نفر به شــکل جدی 
و ســفت و ســخت پای کار هســتند و با توجه به داشتن شرایط 

اعزام خواستار حضور در بازی های آسیایی هستند.
 بــا توجــه بــه سیاســت های وزارت ورزش و کمیتــه ملــی 
المپیک مبنی بر کیفی سازی تیم های اعزامی به بازی های 
آســیایی و بــا توجــه بــه اینکــه ســوارکاری در دوره قبل در 
جاکارتا از کســب مدال بازماند، احتمالًا ســوارکاری برای 
حضــور در هانگژو با چنیــن مانعی نیز روبه رو شــود. برای 

حل این مشکل چه راهکاری دارید؟
دربــاره اعــزام بــه بازی های آســیایی، بحــث کمیته ملی 
المپیــک و وزارت ورزش بــر ســر هزینه هــای اعزام اســت و از 
همیــن رو تأکید بر کیفی ســازی کاروان دارند امــا ما برای حل 
این مشــکل فرمول خــاص خودمان را داریم. بــه این صورت 
که 50 درصد از هزینه های اعزام را اسپانســر پرداخت خواهد 
کــرد و 50 درصد باقی مانده را مالک اســب متقبل می شــود. 
چرا که وقتی اســبی در رویداد معتبری مثل بازی های آسیایی 
شــرکت می کند، به نوعی برای اســب ارزش افزوده به همراه 
خواهــد داشــت و قیمــت آن افزایش پیــدا می کنــد. از همین 
رو پرداخت هزینه توســط مالک به نوعی هزینه نیســت بلکه 
ســرمایه گذاری است و برای وی آورده مالی به همراه خواهد 
داشــت. ما در بازی های آســیایی جاکارتا نیــز با همین فرمول 
شــرکت کردیم و هیــچ هزینه و بار مالی بــرای وزارت و کمیته 
به همراه نداشــت. با حل این مشــکل برای حضور در هانگژو 

مشکلی نخواهیم داشت.
 آیا با توجه به تجربه دوره قبلی بازی ها در جاکارتا می توان 

به مدال فکر کرد؟
آســیایی  بازی هــای  در  حضــور  بــرای  مــا  منتخبیــن 
مالــک هســتند و سال هاســت در ایــن زمینه فعالیــت دارند و 
ســرمایه گذاری کرده اند. نســبت به 4 ســال گذشــته نفرات ما 
حرفه ای تــر و باتجربه تــر شــده اند و ســطح مســابقات داخلی 
مــا نیز افزایــش پیدا کرده. در حــال حاضر مســابقات داخلی 
مــا بــا ارتفــاع 150 موانــع برگــزار می شــود کــه در حــد موانــع 
بازی های آسیایی است. ضمن اینکه به طور مرتب مسابقات 
بین المللــی برگــزار کرده ایــم و چون ایــن رقابت هــا در حوزه 
طراحی و ارتفاع موانع از استانداردهای بین المللی برخوردار 
اســت، در ارتقای کیفیت ســوارکاران ما تأثیر شایانی داشته. با 
این وجود واقع گرایانه بخواهیم صحبت کنیم، در رشته تیمی 
ما شانسی برای مدال نخواهیم داشت چرا که رقبای ما بسیار 
قدر هســتند و با اســب های چند میلیون دلاری در مســابقات 
شــرکت می کنند. بــه عنوان مثال عربســتان تنهــا یک طلا در 
المپیک دارد که متعلق به رشــته سوارکاری است. با توجه به 
شــرایط اسب های ما، این فاصله پر شــدنی نیست و باید تنها 
در حــوزه تربیــت چابک ســوار بتوانیم خأ موجــود را تا حدی 
پــر کنیــم. با ایــن حال در رشــته انفــرادی می توانیــم به مدال 
برســیم همانطور که سه ســال پیش در بازی های داخل سالن 
ترکمنســتان داود پوررضایی به مدال برنز رســید تا این رشــته 
برای نخســتین بار در سطح آسیا صاحب مدال شود. با توجه 
بــه شــرایط به احتمــال فــراوان در بخش تیمــی در بازی های 
آسیایی حضور نخواهیم داشت اما در بخش انفرادی پرش با 
اســب سوارکاران ما حضور پیدا خواهند کرد و از شانس کسب 

مدال برخورداریم و می توانیم به مدال فکر کنیم.
 جــذب مربــی خارجــی در ســوارکاری یکــی از برنامه های 
شــما بود و در دوره بازی های آســیایی در جاکارتا این مهم 
انجام شــد و فن هوسن مربی نامدار بلژیکی برای هدایت 
ســوارکاران در جاکارتــا به ایــران آمد اما بعــد از بازی های 
آســیایی و در ادامه پاندمی کرونا فن هوســن رفت و دیگر 
شــاهد حضور مربی خارجی در ایران نبودیم. آیا هنوز هم 
به جذب مربــی خارجی فکــر می کنید و برنامــه ای در این 

زمینه دارید؟
جــذب مربی خارجی بســیار هزینه بر اســت و با توجه به 
مشکلات اقتصادی و هزینه دلاری امکان پذیر نیست. ما برای 
جــذب مربــی خارجی منابع مالــی کافی در اختیــار نداریم. با 

توجــه به شــرایط موجــود هزینــه ســنگین برای جــذب مربی 
خارجــی را می تــوان در جــای بهتــری هزینه کرد کــه خروجی 
به مراتب بیشــتری داشته باشــد. در دوره پیش که فن هوسن 
بلژیکی آمد نیز با کمک فدراســیون جهانی و شــخص رئیس 
این فدراســیون پذیرفت به ایران بیاید. فن هوســن یک مربی 
حرفــه ای و طــراز اول بــود کــه در تیم ملی بلژیــک و تیم ملی 
عربســتان سابقه مربیگری داشت که هر دو تیم جزو تیم های 
مدعی دنیا هســتند. ولی همشهری رئیس فدراسیون جهانی 
ســوارکاری بــود و در ســفر وی بــه ایــران و بــا درخواســت ما از 
رئیس فدراســیون جهانی، او فن هوســن را مجــاب کرد که به 
ایران بیاید. در شــرایط عادی جــذب چنین مربی اصلًا امکان 

پذیر نیست.
 یکی از مهم ترین تأکیدات شــما در فدراســیون سوارکاری 
در ســال های اخیر تلاش فراوان در راستای تألیف و ایجاد 
تبارنامه برای اســب های ایرانی بوده. در این زمینه به چه 

نتایج و دستاوردهایی رسیده اید؟
در این حوزه به نتایج خوبی رسیده ایم. تأکید فدراسیون 
بــه تولیــد باکیفیــت و اصولــی اســب های داخلــی اســت و ما 
بــا توجــه بــه نژادهــای ممتازی کــه داریــم می توانیــم در این 
حــوزه حتــی صادرکننــده باشــیم. مــا در تولید اســب صاحب 

ســبک هســتیم. اســب ایران پتانســیل بســیاری بــرای حضور 
در مســابقات مختلــف دارد اما به جای اســتفاده از آن ســراغ 
واردات اســب می رویــم کــه بــه نوعی اتــلاف منابع اســت در 
حالی کــه در این حــوزه می توانیــم خودکفا باشــیم و نژادهای 
داخلــی قابلیت حضــور در مســابقات را دارند. از ابتــدا تأکید 
مــا به رونق و احیای اســب های ایرانــی بوده. در ایــران 4 نژاد 
کــرد، ترکمن، کاســپین و دره شــوری را داریم که در ســال های 
اخیر از نژادهای اصیل آنها نمونه گیری شــده و تبارنامه برای 
آنها درســت کرده ایــم. با اســتفاده از مناســبات بین المللی و 
ارتباطــات خــوب برای اســب های نــژاد برتر ایــران گواهینامه 
بین المللی گرفته ایم و توانســتیم برای نخســتین بار در تاریخ 

۳0 رأس اســب ایرانی از نژادهای برتر خزر، ترکمن و عرب را 
به قطر صادر کنیم و با تداوم این روند و اصلاح نژادهای برتر 

می توان این صادرات را گسترش داد.
 بحث زیرساخت یکی از مشــکلات قدیمی و کلیشه ای در 
سوارکاری بوده و تقریباً تمامی تأسیسات این رشته متعلق 
به ســال های قبل از انقلاب اســت و در 4 دهه اخیــر تقریباً 
هیچ زیرساختی به رشته سوارکاری اضافه نشده. برای حل 

این مشکل قدیمی و کلیشه ای چه برنامه ای دارید؟
تعــداد  گرفتیــم،  تحویــل  را  فدراســیون  مــا  کــه  زمانــی 
باشــگاه های فعــال 168 عــدد بــود. بســیاری از هیأت های ما 
به شــکل اســمی و تنها روی کاغذ وجود داشــتند و تقریباً هیچ 
فعالیتی در ســطح استان ها وجود نداشــت. هدف نخست ما 
بســط، گســترش و فعالســازی ســوارکاری در تمام ایــران بود. 
امــروز قریب به 670 باشــگاه فعال در سراســر کشــور داریم و 
تقریباً تمامی هیأت های اســتانی حیــات واقعی پیدا کرده اند 
و فعالیــت مســتمر دارنــد اما متأســفانه در بحث زیرســاخت 
هیچ پیشــرفتی نداشــته ایم. تقریباً تمامی زیرســاخت های ما 
متعلق به 4 دهه پیش هستند که نه تنها به آنها چیزی اضافه 
نشــده بلکه در نگهداری همــان ابنیه محدود هم دقت نظر و 
اهتمام نداشــته ایم و همین سبب شده که میادین سوارکاری 
ما جملگی فرســوده شــوند. عمده مشکل ما بر ســر اداره این 
اماکن است چه آنکه این اماکن از وسعت زیادی برخوردارند 
و اجــاره کوتــاه مدت آنهــا برای بهره بــردار توجیــه اقتصادی 
نــدارد و از همیــن رو بــرای هزینه کــرد در آن رغبــت نمی کند. 
از طرفی شــرکت نیز طبــق قانون این اماکن را یکســاله واگذار 
می کند. اجاره یکساله یعنی ویرانی زیرساخت های سوارکاری. 
در این راه باید شرکت توسعه و تجهیز یک بازنگری جدی در 
اداره زیرســاخت های ســوارکاری داشــته باشــد. یا خود آنها را 
اداره کرده و برای بازســازی آنها هزینه کند و یا به شــکل اجاره 
بلندمــدت آنها را به بخش خصوصی واگذار کند تا بهره بردار 

برای هزینه کرد در این اماکن توجیه اقتصادی داشته باشد.
در حوزه زیرســاخت در این ســال ها خوشــبختانه بخش 
خصوصــی وارد شــده و در چنــد اســتان کلیدی نظیــر فارس، 
آذربایجــان، ســمنان، خراســان، ارومیه و... میدان ســوارکاری 
ســاخته. در این زمینه البته مشــکل اصلی بحث زمین اســت 
که با توجه به وســعت مورد نیاز که نزدیک به ۳5 تا 40 هکتار 
است، برای ســوارکاری هزینه سنگینی را می طلبد که از عهده 
شــخص و بخش خصوصی خارج اســت. در این زمینه دولت 
می تواند برای رشــد این رشــته که ریشــه در فرهنگ و دین ما 
دارد، زمیــن را در اختیار بخش خصوصی بگذارد و ســاخت و 

ســاز و ایجاد میدان ســوارکاری بر عهده بخش خصوصی قرار 
بگیرد.

 در این سال ها ســوارکاری نیز همانند سایر رشته های دیگر 
همانند فوتبال و بسکتبال به سمت استفاده از ورزشکاران 
خارجــی و لژیونــر روی آورده و در جاکارتا حتی یک لژیونر 
خارجــی به نام ســهیلا ســهی در ترکیب تیم درســاژ ایران 
بــه میدان رفت. آیــا این روند برای مســابقات آتی به ویژه 

بازی های آسیایی هانگژو ادامه خواهد یافت؟
قریــب بــه 180 ســوارکار در کشــورهای مختلــف حضــور 
دارند که با نام ایران در مســابقات ســوارکاری شرکت می کنند 
و فکر می کنم کمتر رشــته ای از چنین فراوانی برخوردار باشد. 

از ایــن تعــداد قریــب بــه 50 درصد در مســابقات ســوارکاری 
کشــورهای حاشیه خلیج فارس مسابقه می دهند. لژیونرهای 
ســوارکاری حتی به حوزه های دیگر تسری یافته و ما در داوری 
و طراحــی مســیر لژیونــر داریــم. حتــی در کــورس ســوارکاری 
ترکیــه چابک ســوار ایرانــی داریــم امــا ایــن ســوارکاران اغلب 
در ســنین نوجوانــان و جوانان قــرار دارند و ســطح و لول آنها 
در انــدازه رقابت هــای مهــم و ســطح بالایی چــون بازی های 
آسیایی و المپیک نیســت. با این وجود آینده درخشانی برای 
لژیونرهای ســوارکاری ایران پیش بینی می کنم چرا که در یک 
فضــای مدرن و با امکانات و به روز فعالیت می کنند و حضور 
متوالی و مســتمر در مســابقات مختلف سبب رشــد و ارتقای 
آنهــا می شــود و در آینــده می تواننــد در ترکیب تیــم ایران در 

بدرخشند.
در  حضــور  ورزشــی  رشــته های  بــرای  اتفــاق  مهم تریــن   
المپیــک بــه عنــوان بزرگترین فســتیوال ورزشــی جهان 
اســت اما به نظر می رسد با توجه به شرایط موجود کسب 
سهمیه المپیک برای ســوارکاری یک هدف بزرگ و به نظر 
دور از دســترس باشــد. آیــا فدراســیون ســوارکاری در این 

زمینه برنامه ای دارد؟
واقعیت این است که سوارکاران ایرانی فاصله بعیدی با 
مقیاس جهانی دارند اما فدراسیون سوارکاری برای رسیدن به 
این هدف بزرگ و دوردســت برنامه ریزی کرده. در فدراسیون 
ســوارکاری 2 برنامه راهبردی 4 ســاله تبییــن کرده ایم. در این 
برنامــه دیــده شــده کــه چگونــه در بازی هــای آســیایی مدال 
بگیریم و در المپیک و پارالمپیک کسب سهمیه کنیم. تمامی 
جوانب کار و بایدها و الزامات دیده شــده، اینکه چه نیازهایی 
داریم؛ اسب، مربی، ســوارکار و حتی زمین و باشگاه. حقیقت 
این است که برای هر کاری نیاز به نقشه راه و روشنگری داریم 
تــا بــه نتیجــه برســیم. بــدون برنامه هیــچ موفقیــت و هدفی 
میسر نمی شود. در اتاق تاریک نمی توانید سوزن را پیدا کنید. 
مــن اعتقــاد دارم بــا ایــن برنامــه و این نقشــه راه ســال 2024 
ســال شــکوفایی ســوارکاری خواهد بود. با توســعه و گســترش 
ســوارکاری قهرمانــان تازه نفــس و بااســتعدادی از اســتان ها 
می آیند که ســبد انتخــاب ما را بزرگتر می کند. ســوارکاری یک 
رشــته دیربازده اســت که برای موفقیت در آن باید شکیبا بود 
و البتــه تمامــی الزامــات را رعایــت کرد. اســب خــوب، مربی 
بادانش، باشــگاه باامکانات و البته حضور مستمر و منظم در 
مسابقات. برای رســیدن به المپیک یک سوارکار باید حداقل 
10 ســال تــاپ لول باشــد. برگــزاری مســابقات در اســتان های 
مختلــف و در کنــار آن برگزاری مســابقات بین المللی CSI در 

همین راســتا انجــام می پذیرد که ســوارکار ما پیشــرفت کند و 
جلــو بــرود. باید اســتانداردهای بین المللــی را در رقابت های 
داخلــی رعایت کنیم تا پیشــرفت کنیم. رقابت در ســوارکاری 
نابرابر اســت. رقبای طراز اول ســوارکاری در دنیا با اسب های 
25 میلیون دلاری در مسابقات حاضر می شوند اما سوارکاران 
مــا با اســب های 500 هــزار دلاری. فاصلــه این دو بســیار زیاد 
اســت و مــا بایــد این فاصلــه را با تربیت ســوارکار و بــالا بردن 
کیفیت خود جبران کنیم که بسیار دشوار است. ما شبه دست 
خالی با رقبا باید رقابت کنیم با این وجود و این رقابت نابرابر 
اعتقــاد دارم در پرش و اســتقامت حرف بــرای گفتن داریم و 

می توانیم به موفقیت برسیم.


